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Líi plaga Gran, a ¡rríncipi deis anys i'ini. A la dreía, icdifid on Llorcng Siiñer tenia la banca i rhabilcu^e. 

poblado capdavantera 
de Ventlumenat eíéctríc 
Agustí Dalmau 

P
er e n t e n d r e qualsevol fet 
historie es fa necessarí comen
tar, encara que només sigui 
amb quat re p inzeüades , el 
context en qué va produir-se. 
L'ámbir que traccarem en el 

t rehal l - i que va del tot Uigat amb la 
instal-lació de renllumeiiat eléctric a RipoU-
és la política municipal. El consistori ripollés 
del final del segle XIX l'integraven persones 
adscrites a la classe social benestant. Hi pre-
dominaven els directius de fabriques, els ren-
distea, els propietaris rurais i de petites indus
tries, a mes de persones que exercien profes-
sions libarais. D'altra banda, els partits con-
servadors i liberáis s'akemaven en el poder. 

La nostra petita historia la iniciem l'any 
1881, quan l'Ajuntamenc de RipoU es plan-
teja la rcnovació del sistema d'enilumenat, 
que aleshores funcionava amb pet ro l i . 
L'empresa Sres. Camprodon y Compañía 
pretenia instal-lar a Ripoll una fabrica de 
gas, que hauria produit enllumenat per mitjá 
d'aquesta font d'energia. El consistori refusá 

la proposta en considerar que en el projecte 
hi havia certes mancances. 

L'empresa, tot i la negativa, no aban
dona la idea de canviar el sistema d'enilume
nat. A principt del 1882 demaná a i'Ajunta-
ment un plánol de la vila «al objeto de poder 
instalar más adelante en esta localidad el 
alumbrado eléctrico»; el consistori accedí a 
la petició, pero tot queda en un proposit de 
bones intencions. Van haver de passar vuit 
anys perqué es donessin els primers passos 
per fer de l'enllumenat eléctric una realítat. 

Primers passos. Dubtes sobre 
un projecte revolucionari 

El 2 de gener de 1890 es constituí un 
nou consistori que passá a ser encap^alat per 
Antoni Folcrá. De tots els regidors, cal des-
tacar-ne Francesc Boix - responsable de 
l'área de neteja- i Francesc Sirvent -respon
sable Je l'enllumenat pi'iblic-, els quals juga
ren un paper destacar en tot el procés que 
detalla el nostre treball. 
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El vKilí i el canal de Sant Quimísón lestimoms mms d'un canvi transcendenuú 
per al ííipüíí de final del $. XIX; i'clcctricitai. 

L'artífex de rarribada del corrent 
eléccric a Ripoll va ser Lloren^ Suñer i 
Clot. El seu pare era sastre i comer-
ciant de roba a l'engrüs, Suñer, que feia 
de sastre el 1887, püsteriorment es 
dedica a les finances i va teñir, a la 
plaga Gran, la coneguda Banca Suñer. 
També va ser propietari d'un magatzem 
de venda de sal, que inicialment era 
del seu germa Doménec. 

Lloreng Suñer, el 10 de juliol del 
1890, va t rametre una ins tancia a 
l'Ajuntamcnt en que Jemanava que se 
li atorgués la ínstaMació, conccssió i 
explütació de Tenllumcnat eléctric. El 
maceix Siuier suggcrí cls punts que 
havia d'incloure el contráete. 

Tindria el dret d'explotació durant 
vint'i-cinc anys, període en el qual cap 
mes empresa no podría instal-lar mate
rial eléctric. Suñer s'obligava, entre 
d'aitres clausules, a instal-lar setanta 
lámpades incandescents - a m b una 
íntensifat de setze bugies cadascuna-, a 
fer-se carree de les despeses per l'adqui-
sició de material i al manteniment de 
la infraestructura. L 'Ajuntament li 
hauria de pagar 250 pessetes mensuals. 

Per produir e lec t r ic i ta t , Suñer 
comptava amb la forga hidráulica que 
generava el molí propietat de Ramón 
Vaquer que es trobava adscrit a la finca 
de San t Qu in t í , s i tuada a tocar la 
carretera de Barcelona a Puigcerdá. 
L'exiscéncia del molí és documentada 
des del s. XV; era deis anomena t s 
d'escorga i servia per trossejar el roldor. 
Mes tard es va dedicar a produir fariña 

i va seguir en funcionament fins a la 
segona meitat d'aquest segle. 

L'aigua s'agafaria amh una resclosa 
bastida al riu Tcr, feca amb tauíons de 
fusta de roure, i arribaría al molí init-
janí^ant un canal d'uns 700 metres de 
llargada, 2,5 metres d'amplada i 2 de 
fondáría. La ídea era aprontar la forga 
que produVa ei molí a la nit per submi
nistrar corrent eléctric. 

La instancia va passar peí pie de 
l'Ajuntament aqucll mateix dia, el qual 
acorda nomenar una comissió amb la 
finalitat d'estudíar la viabilitat del pro-
jecte. Francesc Boix i Ramón Sirvent 
van formar-ne part. 

Suñer, el dia 17 de julio!, redacta 
una segona instancia que, tot i mante-
nir alguns punts del primer redactat, 
introduVa noves clausules; el concessio-
nari es comprometía a ccdir gratufta-
ment a l'Ajuntament quatre lámpades 
incandescents d'una intensiiat de cín-
quanta hugíes cadascuna. També s'estí-
pulava que les obres hav i en de 
comentar a princípi del 1891. 

Davant la nova proposta, TAjunta-
ment, en considerar que Tenllumenar 
podria reportar molts benefícis, va apro-
var el 24 de juliol «conceder al expresa
do D. Lorenzo Suñer y Clot la autoriza
ción o permiso que solícita respecto a la 
instalación de alumbrado eléctrico en 
esta villa» i respectar les condicions 
proposades per Llorenq: Suñer. 

Tot semblava dat i beneít i la substí-
tució del sistema d'enllumenat {basat en 
«faroles públicos que arden por medio de 

petróleo los cuáles no satisfacen las 
necesidades de estos habitantes, ni se 
hallan en armonía con las necesidades 
de la época») era imminent. Incompren-
siblement, a partir d'aleshores, el preces 
es va anar alentint: potser perqué no es 
refíaven d'un nou sistema d'enllumenat, 
que només funcionava a Girona, on 
havia escat inaugurar l'any 1886. 

El consístori ripollés va nomenar, 
el se tembre del 1890, dues noves 
comissíons. Es tractava d'estudiar les 
condicions de la subhasta del servei, i 
anar a Girona per comprovar sobre el 
rerreny quina íntensítat donaven les 
lámpades de setze bugies, que eren les 
que s'instaMarien a Ripoll. Boix va ser 
membre de les dues comissions. 

Un cop acomplerta la seva tasca, 
l'Ajuntament va establír, el 16 d'octu-
bre, les dinou condicions que haurien 
d'acomplír els projectes que es presen-
tessin a la subhasta. Entre d'aitres 
requisits, cal destacar que es concediria 
el servei de subministrament durant 
setze anys, no vinc-í-cinc, com dema-
nava Suñer. 

Sí que es respecta, pero, que el 
nombre de lámpades a instal-lar fos de 
setanta, amb una íntensitat de setze 
bugies cadascttna. També s'estipulava 
l'hora en que hi hauria llum ais carrers í 
places: «(...) hasta las doce de la noche 
en invierno y a la una de la madrugada 
en verano. En las festividades de Navi-
dad, Carnaval y Fiesta Mayor, dichas 
lámparas deberán (...) funcionar con 
toda su intensidad hasta las cuatro de la 
mañana». Les despeses que comportes la 
instal-lació anirien a carree del contrac-
tista, que hauria de negociar amb els 
rípollesos per posar els accessoris neces-
saris a les fa^anes deis habítatges. El 
concessionari disposaria de sis mesos per 
efectuar les obres, i en cas de no renir-
ho enllestit es rescindiria el contracta. 

A l'hora d'acceptar les condicions, 
no tots els regidors van es tar -h i 
d'acord, en considerar que un contrac-
te per setze anys era massa llarg, i va 
caldre sotmetre-ho a votació nominal. 
De nou regidors, sis votaren a favor, 
entre els quals cal destacar l'alcalde, 
Antoni Folcra. Els vots contraris foren 
de Josep Roura, Francesc Boix i Fran
cesc Strvenc. Curiosament, aqüestes 
dues ultimes persones, l 'any 1892, 
apotraren capital per a la constitució 
de la Sociedad de Alumbrado Eléctrico 
de Ripoll. La manca de consens va pro-
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vücar que el 21 d'octubre es fes una 
altra sessió, en qué les clausules es van 
aprovar definitivament. Boix i Sirvent 
van deixar el seu carree el desembre de 
1890, en constituir-se un nou consisto-
ri, encapgalat per Pere Angelats. 

L'allunyamenc de la política no 
dura massa remps, ja que Sirvent toma a 
entrar a TAjuntament el gener del 1891, 
pero ara per exercir com a batlle. Sota la 
seva direcció s'informá els ve'íns de la 
millora que es pensava portar a la vila. 
No cenim constancia que hi hagués cap 
mena d'objecció a fer al projecte. 

L ' l de julio! es va produir una 
nova remodelació de TAjuntament, Es 
el moment en qué coincideixen tres 
deis nostres protagonistes: Sirvent com 
a alcalde, Boix com a regidor d'enllu-
menat públic i Vaquer, que és regidor 
d'ensenyament. 

En ser una obra molt innovadora i 
on només podien comptar amb el 
model de G i r o n a , l ' A j u n t a m e n t 
n o m e n a - l ' agos t i el se tembre del 
1891- dues comissions a fi d'estudiar el 
projecte i redactar els termes definitius 
per a la subhasta de Tenllumenat. Boix 
i Vaquer formaven part de les susdites 
comissions. 

El consistori aprova l'esbós de les 
condicions económiques el 2 de man; 
del 1892. En el pie del 9 de mar?. Anco
ni Folcrá, cap de l'oposició, va mostrar-
s'hi en contra al-legant que les condi
cions no foren transcrites en l'acta del 
dia 2, i afegí: «No es procedente tratar 
dicho asunto hasta tanto no se emita 
fallo sobre el recurso de alzada inter
puesto por la minoría contra lo efectua
do por la Administración anterior». 

Tot i les queixes, s'aprovaren les 
vint-i-una condicions que havien de 
regir la subhasta, que en alguns aspectes 
segueixen les proposades el 1890. Entre 
d'altres clausules, es concedí l'expIota-
ció per deu anys. L'enllumenat el pro-
porcionarien cent lámpades incandes-
cencs de vint hugies, i cinc focus de 
cinc-centes bugies «desde media hora 
antes de anochecer hasta media hora 
después de amanecido». La subhasta es 
va celebrar el S de maig- L'única pro-
posta que s'hi presenta fou la de Suñer, 
a qui s'encarrega l'obra per un import 
de 3.000 pessetes anuals, amb un con
tráete de nou anys i nou mesos. 

El canvi de consistori i la seva total 
implicació en el projecte es posa de 
manifest en el periódic El Eco de la 

*--A 
't 1» 

Rínnon Vciquer i Alivén va ser un deh anijcx:, de rtmihcitlti de l'enllumenat eléciric a Ripoll. 

Montaña , en la seva edició del 17 
d'abril: «Al tomar posesión de su cargo 
el nuevo Consistorio, patrocinó la idea 
formando el correspondiente expedien
te, aprobado el cual se adjudicó el alum
brado al único postor D. Lorenzo Suñer. 
La casa constructíira de la turbina y 
dinamos, Sres. Planas y Compañía de 
Gerona, tiene muy adelantada su cons-
tnicción, y a no cardar, se dará principio 
a la colocación de postes para el cable 
conductor del fluido, desde el punto de 
su producción en el molino llamado de 
San Quintín, que dista unos tres kiló
metros de ésca». Suñer, a fi d'instal-lar la 
infraestructura necessária des del molí 
fins al poblé, demana permfs a l'Ajunta
ment, que U fou concedit el 8 de juny. 

La Sociedad de Alumbrado 

Eléctrico 

A Lloren? Suñer, per tal de tirar 
endavanc el seu projecte, li calgué 
buscar persones interessades a aportar 
capital. El 3 d'agost del 1892 es cons
tituí la Sociedad de Alumbrado Eléc
trico de Ripoll; enticat que, a pare de 
Suñer, era integrada per tres accionis-
tes mes. 

Ramón Vaquer i Alivés, veí de 
Lloren? Suñer -residien tots dos a la 
pla?a Gran- , pertanyia a una familia 
que és present a Ripoll des del s. Xll. 
Vivia de l'explotacíó ramadera i del 
conreu de les terres deis nombrosos 
masos que integraven el seu patrimoni. 
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L'escripima de co'nsmucióde hS,odeáadáe Un deis primers (.•spaís piíbíícs quegaudídei nou íípits d'iííwmínació,/ou laphqade i'Ajunta-
Alumbrado Elécmco de Ripoll (3-8-/892;. mem. Época: entre el ¡902 i d 1906. 

L'alcalde de Ripoll, Francesc Sir-
vent i Comas, també en formava part. 
Els seus avantpassats s'havien dedicac 
a la fabricació d'armes de foc i també 
havien exercit com a administradors 
de l'estafeta de correus de Ripoll (s. 
XVIII -XIX}. A S i rven t el t robem 
mencionat com a propietari o hisen-
dat, i Tany 1894 presenta candidatura 
a les eleccions de diputats provincials. 

La nota p in toresca , i mai mes 
ben dit, la donava Francesc Boix i 
Jordá, que a mes de treballar de pin
tor era regidor de i 'Ajuntament . A 
les ac t e s de is p lens es p e r m e t i a 
Tostentació d'estampar una signatura 
mes propia d 'un notari que no pas 
d'un menestral. 

TOE indica que les dues persones 
que feren possíble que la iMuminació 
eléctrica s'insraMés a Ripoll van ser 
Suñer i Vaquer. Suñer t ramita tot 
l'afer, i també fou a ell a qui I'Ajunta
ment concedí l'explotació de l'enllu-
menat. Dins la societat era el gerent i 
albora el responsable de l'administra-
ció i la utilització de la firma social. A 
l'hora d'aportar capital, Suñer només 
contribuí amb 5.830 pessetes, sobre un 
total de les trenta-cinc mil que aple-
gava la societat. Ramón Vaquer fou 
qui arriscp. mes diners, 17.500 pesse
tes, qui cedí la infraestructura hidráu
lica per produir corrent eléctric i qui 
signa un contráete amb la casa Planas, 
Flaquer y Compañía per adquirir les 
turbines que generarien electricitat al 
molí de Sant Quintí. 

. . . I es va fer la llum 

Les obres, en un primer moment, 
avan9aren rápidament , i la premsa 
escrita se'n féu resso: «Hay quienes se 
prometen comer las castañas al resplan
dor de la luz eléctrica y otros aseguran 
que no serán castañas sino turrones. 
Sea de ello ¡o que fuere, lo importante 
para el caso es que se procede con gran
de actividad en la colocación de postes, 
aisladores y demás concernientes a la 
colocación de la red» (El Eco de la 
Montaña, 23 d'octubre de 1892). 

A l'hora de la veritac, van teñir rao 
els que creien que les obres estarien 
enllestides per Nadal, a causa que el 
material va arribar des de l'estranger i 
de la revinguda del riu Ter del 12 de 
novembre, que provoca desperfectes en 
el canal. Toe plegar obliga Suñer a tra-
metre una carta ai consistori en la qual 
es disculpava per no haber pogut realit-
zar les obres en el termini estipulat, 
albora que manifestava que ja es podia 
posar en servei la nova realització. 

L'ajuntament, en sessió de 18 de 
desembre, acceptá els raonaments i 
manifesta que l'endemá, i en el marc 
de les festes nadalenques, es procedís a 
la inauguració oficial de l'enllumenat. 
No obstant aixo, els dies 10 i 11 de 
desembre ja es van realitzar les prime-
res proves: «Por vía de prueba se ilu
minaron algunas calles y plazas con 
éxito verdaderamente satisfactorio. En 
efecto, las 57 lámparas de 20 bujías 
que han servido para la prueba han 

dado una luz clara, brillante y tan fija 
que en toda la noche no dieron la más 
mínima oscilación. A pesar del inten
so frío que se sentía en las expresadas 
noches fueron muchos los vecinos que 
recorrieron muy complacidos las calles 
iluminadas, oyéndose no más que elo
gios para el Ayuntamiento anterior 
que inició la idea, al actual por haber
la llevado a cabo y a la empresa que 
can garbosamente ha cumplido con su 
compromiso». (El Eco de la Montaña, 
25 de desembre de 1892). 

El 19 de desembre van teñir Uoc 
els actes oficiáis, entre els quals hi 
bagué un passant ofert per l'orquestra 
de Joan Maideu Els Tranqui ls . Els 
resultats obtinguts amb el nou enllu-
menat van ser tan satisfactoris que 
I'Ajuntament concedí, el 24 de desem
bre, l'explotació del servei de l'enllu-
ETienat a Lloren9 Suñer . D'aquesta 
manera, Ripoll es convertí en una de 
les primeres poblacions de la provincia 
que gaudí d'enllumenat eléctric. 

L'arribada de la llum eléctr ica 
suposá la fi de la utilització deis fanals 
de petroli. Durant tot el procés, entre 
el 1890 i 1892, aquest sistema no tan 
sois va continuar emprant-se, sino que 
també va millorar. El 1891 es va ins-
tal-lar un fanal al raval de l'Hospital, 
un altre al passeig de Sant Joan, un 
tercer al carrer del Prat i dos a l'Esta-
ció. Durant el 1892 se'n muntá un al 
carrer d'en Dama i a la font del Raval. 
A mes, I 'Ajuntament acordá que el 
regidor Francesc Boix els repintes. 
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a - RIPOLL, Fábricas Badla 

La construcció de íes fabriques léxtils Badia, el ¡894, componíi l'expansió 
de la xarxa eléctrica virrs la carretera de Santjoan. 

Oficines d'Elécirica Vaquer, a Ripoíí. 

Ampliació i millora 
de l'enllumenat públic 

A part i r del 1893 el consistori 
ripollés, en adonar-se deis avantatges 
del nou sistema d'enllumenat i en consi
derar que el nombre de lampados no era 
suficient, proposá ampliar la xarxa. A 
final d'aquell any s'instal-la un transfor
mador en les proximitats de la pla^a de 
rAjuntament i onze lámpades a diversos 
punts de la vila: una ais carrers de l'Esta-
ció, del hisbe Morgades, de les Viñas i 
de la Trinitat, dues a la font i al raval de 
Barcelona i dues mes a la pla(;a d'Espan-
ya -alesbores anomenada popularment 
«deis porcs»- i al porxo del monestir de 
Santa Maria. Pero no tot va anar sobre 
rodes, ja que va caldre canviar els focus 
d'arc \ 'oltaic per uns alcres de Uum 
incandescent, ja que feien poca claror i 
aquesta era oscil-lant. 

La instal-lació se solía centrar en el 
nuch antic de la població. Pero en fun-
ció de les necessitats socials es feia arri
bar la Uum allá on fes falta. El no\'em-
bre del 1894 s'instaMá l'enllumenat a la 
sortida de la vila, en direcció a Sant 
Joan de les Abadesses, a fi de facilitar 
l'acccs deis ripoUesos a les fabriques tex-
tits Badia, que s'acabaven de construir. 

U n a al t ra via d ' expans io de 
Tenllumenac s'orientá vers els equipa-
ments. El quarter de la Guardia Civil 
va ser un deis primers llocs que gaudí 
del prodigi de la Uum (abril de 1895). 
Les despeses d'instaMació de dues lám
pades de deu bugies van correr a carree 

de l'Ajuntament. La Guardia Civil de 
Ripoll va agrair al consistori la seva 
col-laboracio: «demostrando (...) con 
tal leal proceder las grandes simpatías 
que les merece el cuerpo de la Bene
mérita, el cual procurará corresponder 
con la eficacia y puntualidad que les 
son tan habituales». Els agraíments no 
van acabar aquí, ates que també arri
baren des del quarter de Girona. 

L'augment continuar de lámpades 
provoca que els regidors de l'oposició, 
amb Antoni Folcrá al capdavant, pre-
sentessin un seguit d'al-legacions al 
capítol destinar a enllumenat públic 
dins el pressupost municipal per al perí-
ode 1895-96. Consideraven que no era 
proporcional el nombre de lámpades 
amb la quantitat que s'havia de pagar a 
l'empresa eléctrica. Van demanar veure 
l'escriptura de contractació signada el 
desembre de 1892. Tot sembla indicar 
que no se'ls va donar ni l'oporrunitat de 
fer-hi una uUada. Aqüestes queixes es 
presentaren davant un Ajuntament 
dirigit aleshores per Vaquer, que estava 
acompanyat, entre d'altres regidors, per 
Sirvent i Boix. 

L'entrada d'un nou consistori, el 
juny del 1895, encap^atat de nou per 
Antoni Folcrá, va comportar que els 
nostres protagonistes deixessin els seus 
carrees m u n i c i p a l s . Malgra t to t , 
PampUació de la xarxa c o n t i n u a . 
Algunes institucions es beneficiaren 
del nou cipus d'enllumenat: l'Hospital 
Municipal (juny 1895) i les escoles 
publiques (gener 1896). A ambdues 

entitats, la companyia eléctrica els va 
cedir gratuí tament deu i vint-i-tres 
lámpades, respectivament. 

La millota també es traduí en !a 
substitució, el 1897, deis cinc tocus 
d'arc voltaic, instaldats el 1892, per 
trenta-vuit lámpades de vint bugies 
cada una. Es distribuíren de la següent 
manera: quatre canelobres de cinc lám
pades per al monument del 27 de maig; 
un cane lobre de c inc lámpades al 
monument d'Anroni M. Ginesta; tres 
lámpades mes ais carrers del Progrés i 
de Santa Maria; dues a la carretera de 
Rihes, i una ais carrers del 27 de maig, 
de Berenguer el Vell i de la Industria; 
una al passeig de Sant Joan i una sota 
les volees de la plaga Gran. 

Amb aquest panorama can positiu 
d'implantació de l'enllumenae eléctric, 
arribem al 18 d'agost del 1897. Lloreng 
Suñer i Ramón Vaquer van fer saber a 
l'Ajuntament que el primer es veía en 
la necessirat de traspassar la concessió 
d'explocació a Vaquer. El consistori 
acordá la transferencia el 23 d'octubre. 

A partir d'aleshores es comenta a 
escriure un altre capítol de la historia 
de Tenllumenac eléctric a Ripoll, pro-
tagonitzat per la familia Vaquer. Una 
empresa que , tot i passar per to ta 
mena de vicissituds, ha continuat pro-
duint electricitat fins a assolir la xifra, 
gens m e n y s p r e a b l e , de c e n t anys 
d'existéncia. 

Agustí Dalmau i Font 
és lliccnciat en hisCori;i. 
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